
 

Záznam 
 

ze zasedání 78. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, které 
se konalo dne 25. června 2009 na Úřadu vlády ČR 

 
Přítomni:  podle prezenční listiny 

Program 
 

1. Kontrola záznamu ze 77. Plenární schůze RHSD ČR konané dne 16.  4. 2009 
 

2. Materiály k projednání 
 
2.1. Aktuální informace o stavu ekonomiky ČR 

 
• Analýza vývoje zaměstnanosti a nezaměstnanosti v roce 2009  
• Analýza čerpání prostředků ESF na vzdělávací programy        

 
2.2. Zpráva o dopadech daňové zátěže na zaměstnanost 
 
2.3. Analýza dopadů energeticko-klimatického balíčku (KEB) na český průmysl  
 
2.4. Akční plán realizace státní kulturní politiky      
 
2.5. Návrh plánu zasedání orgánů RHSD ČR na II. pololetí 2009 

 
2.6.     Návrh na změny ve vedení Pracovních orgánů RHSD ČR  
 
• „Možnosti promítnutí nálezu Ústavního soudu ze dne 12. března 2008,  

vyhlášeného pod č. 116/2008 Sb., do zákona č. 262/2006 Sb., zákoník  práce, ve 
znění pozdějších předpisů“ 

 
3.      Materiály k informaci 
 
3.1. Analýza vývoje příjmů a výdajů domácností ČR v roce 2008 a predikce na další 

období 
 

3.2. Informace o situaci ve výplatách nemocenských dávek a o opatřeních k 
nápravě současného stavu 

 
4. Různé 
 
Předkládané materiály: 
K bodu 2.1.: Podkladové materiály MF ČR, MPO ČR a MPSV ČR  a záznamy z jednání 

Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku ze dne 16. 6. 2009 a 
Pracovního týmu RHSD ČR pro pracovněprávní vztahy, kolektivní 
vyjednávání a zaměstnanost ze dne 16. 6. 2009  

K bodu 2.2.:  Podkladový materiál MF ČR 
K bodu 2.3.:  Podkladový materiál MPO ČR a záznam z jednání Pracovního týmu RHSD 

pro hospodářskou politiku  
K bodu 2.5.:  Podkladový materiál Sekretariát RHSD ČR 
K bodu 2.6.:  Podkladový materiál Sekretariát RHSD ČR 
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Navrhovaný bod.: „Možnosti promítnutí nálezu Ústavního soudu ze dne 12. března 
2008, vyhlášeného pod č. 116/2008 Sb., do zákona č. 262/2006 Sb., 
zákoník  práce, ve znění pozdějších předpisů“ 
Podkladový materiál MPSV ČR a záznam z jednání Pracovního týmu 
RHSD ČR pro pracovněprávní vztahy, kolektivní vyjednávání a 
zaměstnanost ze dne 16. 6. 2009  

K bodu 3.1.:  Podkladový materiál MPSV ČR 
K bodu 3.2.:  Podkladový materiál MPSV ČR 
 
Přílohy: 
• Prezenční listina 
• Pařížská deklarace Evropské odborové konfederace 
• Stanovisko asociace samostatných odborů ke zprávě o dopadech daňové zátěže  
   na zaměstnanost 
 

Průběh jednání 
 

Zasedání zahájil a řídil předseda vlády ČR Ing. Jan Fischer, CSc., (dále předsedající). 
V úvodu vyjádřil zájem komunikovat se sociálními partnery pravidelně, efektivně a hlavně 
tak, aby komunikace vedla pokud možno k dohodě. Komunikace bude probíhat nejen 
v orgánech tripartity, ale i pracovně s jednotlivými ministerstvy.  

Dále konstatoval složitou ekonomickou situaci, kterou se vláda neustále zabývá. 
Současná krize nás reálně zasahuje a obklopuje. Reálná ekonomika neustále klesá a ani 
prognózy nejsou příznivé. Na rozdíl od ostatních států je zde však zdravý bankovní systém. 
S ohledem na vysoké mandatorní výdaje má ale vláda poměrně malý manévrovací prostor. 
Nyní se zabývá přípravou státního rozpočtu na příští rok a je stanoveno, že deficit nesmí 
překročit 170 mld. Kč. Prioritami vlády zůstávají věda a výzkum, kde je však nutno se zaměřit 
na reálné výsledky a dopravní infrastruktura, kde je značná rozestavěnost. Do 30. 9. t.r. musí 
vláda předložit návrh rozpočtu do PSP ČR. V závěru svého vystoupení vyzval k připomínkám 
k programu schůze. 
  President SOCR ČR Ing. Zdeněk Juračka avizoval své vystoupení v bodu Různé 
k samostatnému členství SOCR ČR v RHSD ČR. Ministr práce a sociálních věcí JUDr. Petr 
Šimerka doporučil zařadit jako bod 2.7. projednání problematiky zákoníku práce. 
 
K bodu 1.: Kontrola záznamu ze 77. Plenární schůze RHSD ČR konané dne 16. 4. 2009   
 

Ke kontrole vystoupil předseda ASO Bohumír Dufek se žádostí na úpravu závěru  
s tím, že závěr k bodu 2.2. má mít znění:  
„Konstatuje, že situace v produkci a zpracování mléka zůstává i nadále kritická a 
Ministerstvo zemědělství ČR vypracuje rychlá a účinná opatření a předloží je sociálním 
partnerům“. 

S návrhem byl vysloven souhlas. 
 
K bodu 2.1.: Aktuální informace o stavu ekonomiky ČR 
 

S úvodním slovem vystoupil ministr financí Ing. Eduard Janota. Konstatoval, že recese 
pokračuje, pokračuje pokles ekonomiky, způsobený převážně vnějšími vlivy. Odkázal na 
číselné údaje obsažené v materiálu. Dále uvedl číselné údaje týkající se ekonomiky ČR 
(inflace, HDP,  bankovní sazby, deficit rozpočtu, rezervní fondy atd.), zabýval se výhledy do 
příštího roku. Lze očekávat další výpadek příjmů ve všech položkách. Byla snaha o změnu 
systému, nedošlo však ke shodě a to na úrovni měst a obcí. Vláda to bude řešit navýšením 
finančních prostředků. Je nutné stanovit jasná pravidla pro financování dopadů ztráty 
regionální dopravy. S tím souvisí i obnova vozového parku. Zabýval se i problémy ve 
zdravotních systémech, čerpáním fondů EU, programy vědy a výzkumu, problémy regionální 
infrastruktury a sociálními programy. 
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K materiálům zpracovanými MPSV ČR doplnil úvodní slovo ministr práce a sociálních 
věcí JUDr. Petr Šimerka. Materiál obsahuje nejen analýzu, ale i popisuje reakce MPSV ČR 
na konkrétní situaci. Popsal vývoj situace v oblasti volných míst i vývoj nezaměstnanosti na 
konci minulého roku a v roce 2009. Snahou MPSV ČR je udržet zaměstnanost 
perspektivních zaměstnanců, např. formou vzdělávacích programů. Je prováděn monitoring 
trhu práce a je snaha být co nejblíže k ohroženým oblastem a uplatňovat individuální přístup 
k nezaměstnaným. Řeší se zaměstnanost cizinců. Navyšují se prostředky na řešení 
nezaměstnanosti. Při tom pomáhají prostředky  fondů EU.  

Dále pokračoval ministr průmyslu a obchodu Ing. Vladimír Tošovský. Krize k nám 
pronikla hlavně prostřednictvím zahraničního obchodu a bankovního sektoru. Nyní se jedná 
hlavně o krizi důvěry. Vládní protikrizová opatření jsou zaměřena převážně na posílení 
exportu. Stát bude podporovat vývozní úvěry a jejich pojištění. Je snaha podporovat zboží 
v národním zájmu, podporovat účast našich firem na zahraničních prezentacích a využívat 
prostředků fondů EU. Kromě jiného se zmínil i o snaze snížit administrativní zátěže pro 
podniky (kniha jízd, zrychlené odpisy) a o podpoře vědy a výzkumu. 

Na úvodní vystoupení jako první reagoval vicepresident SP ČR  Ing. Jaroslav Hanák. 
Uvedl, že se nacházíme v dosud nejhorší situaci. Největší tíha padá na podnikatelskou sféru. 
Reagoval na předchozí vystoupení a konstatoval, že situace je velmi vážná, klesá vývoj 
zakázek. Největší problém je ve financování, zdražování úvěrů. Dále se věnoval některým 
prioritám. Je třeba podporovat vědu a výzkum, ale aplikovaný. Nezastavovat stavby dopravní 
infrastruktury, bylo by to příliš nákladné. Upozornil, že značnou část financí určených na 
vzdělávání spotřebují vzdělávací agentury. Rovněž upozornil na skutečnost, že se výrazně 
bude zvyšovat nezaměstnanost. Podpořil využívání fondů EU, podporu exportu a zajištění 
dopravní obslužnosti. 

S úvodem za ČMKOS vystoupil předseda ČMKOS Milan Štěch. Na začátku upozornil 
na rozdanou Pařížskou deklaraci. Je si vědom, že možnosti vlády jsou limitované a očekává 
od vlády zpracování objektivní analýzy současného stavu a  nabídl spolupráci sociálních 
partnerů. Vyjádřil nedůvěru k NERVu. Sdělil, že hrozí ohrožení sociálního smíru. Problémem 
je skrytá nezaměstnanost, nízká kupní síla a zadluženost obyvatelstva. K tomu uvedl některé 
příklady. Informoval o situaci v Polsku, kde stát pomáhá řešit splácení hypoték. Upozornil na 
nepoměr v platbách pojištění a čerpání dávek mezi OSVČ a zaměstnanci, stávající systém je 
nespravedlivý a je nutno tento stav řešit. Rovněž je třeba řešit výši paušálů u OSVČ. 
Konstatoval, že jsou již případy zneužívání krize a tomu je třeba zabránit. 

Za stranu zaměstnavatelů dále vystoupili Jan Wiesner předseda KZPS, Ing. Václav 
Matyáš místopředseda KZPS, Ing. Jaromír Schubert SP ČR, Ing. Pavel Dušek KZPS a Ing. 
Zdeněk Juračka SOCR ČR. Ve svých vystoupeních reagovali na předložené materiály, na 
úvodní vystoupení a rozšířili vystoupení Ing. Jaroslava Hanáka. Zabývali se odstraněním 
administrativní náročnosti, využíváním prostředků z fondů EU, podporou exportu, propadem 
objemu zakázek, bytovou výstavbou, výstavbou a rozpočtem dopravní infrastruktury. Dále 
zmínili problémy úrokových sazeb, bankovních poplatků a problémy s financováním 
regionálních operačních programů. Mimo jiné se též zabývali financováním veřejných služeb 
a rozdělením prostředků na sociální služby. Podpořili návrh na vypracování celkové analýzy 
a na řešení paušálů OSVČ. 

President SOCR ČR Ing. Zdeněk Juračka se zmínil, kromě jiného, o možnosti čerpání 
fondů EU. Obchod a cestovní ruch nemá možnost tyto fondy čerpat. Požádal proto o 
nápravu tohoto stavu a o zařazení  Svazu obchodu a cestovního ruchu do některých 
operačních programů. Je to i jeden z důvodů žádosti a samostatné zařazení do RHSD ČR. 

 Na toto vystoupení ihned reagoval ministr práce a sociálních věcí s tím, že otázku 
samostatného členství v RHSD ČR projedná Předsednictvo RHSD ČR a poté bude 
postoupena Plenární schůzi RHSD ČR. 

 
S tímto návrhem byl vysloven souhlas. 

 
Za stranu zaměstnanců dále vystoupili Josef Středula, Stanislav Antoniv, předseda 

ASO Bohumír Dufek, Bc. Jan Sábel a JUDr. Vít Samek. Upozornili na nutnost připravit se na 
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situaci, která vznikne po krizi a  doporučili, v této souvislosti, zřídit Radu vlády pro rozvoj 
lidských zdrojů a i oni upozornili na nutnost využívat evropských zdrojů, ale s důkladnou 
kontrolou čerpání. Zmínili projekty vzdělávání, které jsou zneužívány a spojeny s nevhodnou 
administrativou. Nutno hledat jiné nenáročné administrativní systémy. Sociální dialog 
považují za důležitý prostředek řešení krize. Nevidí důvod zastavovat veřejné stavby, ale 
naopak připravovat další. Je třeba podporovat veřejné investice a investovat do nich. 
Upozornili na program Panel a na případnou dostavbu JE Temelín. Kritizovali rovněž 
chování bankovního sektoru a vývoz finančních prostředků z republiky. Stát by měl 
prostřednictvím ČNB tento stav řešit. Je nutné zajistit čerpání prostředků na dofinancování 
programů z fondů EU. Podrobili kritice zelený program, který je administrativně tak náročný, 
že je prakticky nerealizovatelný, považují to za výsměch. Upozornili, že je třeba podpořit 
celospolečenskou spotřebu, zvýšit kontrolní činnost a porušování předpisů stíhat. Uvedli i 
některé příklady. Popsali situaci v OKD rekultivace a chování jejich maďarských vlastníků. 
Upozornili i na některé příklady zneužívání nemocenského pojištění ze strany OSVČ.  

Se společným návrhem sociálních partnerů vystoupil Ing. Jaroslav Hanák. Vyzval vládu 
k zpracování objektivní, nepolitické, aktuální zprávy o stavu země a východisek za účasti 
sociálních partnerů s tím, aby na příští Plenární schůzi RHSD ČR bylo sděleno jakou 
strukturu zpráva bude mít a jaký bude podíl sociálních partnerů na její tvorbě. 

Na přednesená vystoupení reagovali předsedající, ministr pro místní rozvoj Ing. 
Rostislav Vondruška, ministr práce a sociálních věcí JUDr. Petr Šimerka a ministr financí Ing. 
Eduard Janota. Zmínili se o krocích vlády na podporu exportu, o podpoře kofinancování 
programů,  zlepšení podmínek pro čerpání prostředků z fondů  a o podpoře programu Panel. 
Reagovali na poznatky se vzdělávacími programy s tím, že situace bude prověřena. Uvedli, 
že jsou připraveni v Senátu ČR rozporovat, alespoň některá navýšení paušálů OSVČ s tím, 
že očekávají písemnou podporu sociálních partnerů. Reagovali i na zmíněné problémy 
s financováním regionálních operačních programů. Situaci je možno řešit stručným 
materiálem MPO ČR pro vládu, který rozšíří možnosti ČMZRB. Není v tom problém financí a 
situace může být vyřešena velmi brzy. Vyjádřili souhlas se zpracováním analýzy tak, jak to 
požadovali sociální partneři. Reálný termín zpracování je měsíc září t.r. 

 
Předsedající a někteří členové vládní delegace odešli na mimořádné jednání BRS. 
Řízení převzal ministr práce a sociálních věcí a výkonný místopředseda RHSD ČR 
JUDr. Petr Šimerka (dále předsedající). 
 

Závěrem předsedající poděkoval za diskuzi, nápady, připomínky a podněty. Upozornil, 
že v nejbližší době zašle sociálním partnerům dopisy se žádostí o dodání návrhů a 
jmenování těch, kteří se zúčastní dalších jednání.  

 
Závěr  

 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR po projednání materiálů 
„Aktuální informace o stavu ekonomiky ČR“ a záznamů z jednání Pracovních týmů 
RHSD ČR pro hospodářskou politiku a pro pracovněprávní vztahy, kolektivní 
vyjednávání a zaměstnanost 
 
b e r e   předložené materiály na vědomí  
 
sociální partneři žádají vládu ČR 
• zpracovat objektivní nepolitickou, aktuální zprávu o stavu české společnosti ve 

spolupráci se sociálními partnery s termínem předložení – září 2009  
• o zahájení společných prací na krizovém scénáři vývoje české republiky 
• o zahájení diskuse k tvorbě hospodářské politiky České republiky 
• o svolání jednání ke snížení administrativní zátěže 
• o ustavení Rady vlády pro rozvoj lidských zdrojů (za účasti sociálních partnerů) 
• o zamezení zneužívání dávek v nezaměstnanosti  
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sociální partneři žádají ministra financí 
• aby tlumočil nesouhlasné stanovisko sociálních partnerů se zvýšením některých 

paušálů OSVČ, při jejich projednávání v Senátu ČR  
 
sociální partneři žádají ministra dopravy 
• o upřesnění finančních prostředků pro Státní fond dopravní infrastruktury na tento 

a příští rok 
 

Ing. Jaromír Schubert sdělil, že zašle Sekretariátu RHSD ČR formulaci jeho vystoupení 
týkající se bankovních poplatků, ČMZRB, MMR ČR a řešení záruk pro regionální operační 
programy. 

 
Vložený text zaslaný Ing. Jaromírem Schubertem: 
BANKOVNÍ POPLATKY – K diskuzi k bodu 2.1. za zaměstnavatele Ing. Schubert vyzval 
vládu, aby vyvinula legislativní tlak na komerční bankovní ústavy cílený k omezení výše a 
rozsahu bankovních poplatků v ČR. Připomněl, že 64% zisku bank je generováno z poplatků, 
takže banky nejsou nuceny plnit svoji základní funkci, tj. poskytovat úvěry podnikům.  
Pokud ano, výše úrokových sazeb nereflektuje cenu peněz na mezibankovním trhu (ČNB – 
PRIBOR). 
DOTACE Z EU – opakovaně připomněl nedořešení problému dotací ze strukturálních fondů 
EU pro podnikatelské subjekty prostřednictvím ROPů (Regionálních operačních programů)   
v prioritních osách 3.1. Cestovní ruch a 4.1. Infrastruktura pro rozvoj podnikání. Bankovní 
ústavy odmítají spolufinancování již schválených projektů, takže reálně hrozí nevyčerpání 
dotací a vracení vyčleněných zdrojů do Bruselu. Řešením by bylo posílit zdroje ČMZRB, aby 
mohla poskytovat záruky na tyto projekty z ROPů. Ing.Schubert proto vyzval MMR, 
konkrétně ministra Vondrušku k dořešení problému záruk ČMZRB pro ROPy (Regionální 
operační programy). 
 

Předsedající konstatoval, že požadavků není málo a ne všechny jsou rychle 
realizovatelné a nezaznamenal náměty, jak požadovaných výsledků dosáhnout. Očekává 
proto konkrétní návrhy jak výsledků dosáhnout. 
 

Vicepresident SP ČR Ing. Jaroslav Hanák doporučil k těmto návrhům a jejich 
upřesnění svolat mimořádné zasedání Předsednictva RHSD ČR. 
 
S návrhem byl vysloven souhlas s tím, že po dohodě s předsedou vlády bude 
stanoven termín jednání mimořádného Předsednictva RHSD ČR. 
 

Předseda ČMKOS Milan Štěch připomněl společné jednání zástupců sociálních 
partnerů s ministrem práce a sociálních věcí, kde zazněl požadavek na jednání 
mimořádného rozšířeného Předsednictva RHSD ČR k rámcům státního rozpočtu. 
Předsedající sdělil, že předsedu vlády o tomto požadavku informoval a s jednáním 
tohoto Předsednictva RHSD ČR se počítá. 
 
K bodu 2.4.: Akční plán realizace státní kulturní politiky 
 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR vyslovila souhlas 
s vyřazením tohoto bodu z programu jednání. 
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K bodu 2.5.:  Návrh plánu jednání orgánů RHSD ČR na II. pololetí 2009 
 

Předseda KZPS Jan Wiesner doporučil do plánu doplnit i jednání dvou mimořádných 
Předsednictev RHSD ČR. Do rozpravy o termínech jednání se zapojili ještě Milan Śtěch, 
Josef Středula a Ing. Jaromír Schubert. 
  Předsedající informoval, že vláda naposled zasedá 27. 7. 2009 a pak čtrnáct dní 
nejedná. Proto je třeba termíny jednání tomuto stavu přizpůsobit. 
 

Závěr 
 

Plenární schůze RHSD ČR schvaluje předložený návrh s tím, že bude dodatečně 
doplněn o dva termíny jednání mimořádných Předsednictev RHSD ČR. 
 
K bodu 2.6.:  Návrh na změny ve vedení Pracovních orgánů RHSD ČR 

Bez rozpravy. 
Závěr 

 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR 
 
• o d v o l á v á    vedoucího Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku 

                           Jana Husáka, náměstka ministra 
• j m e n u j e       do funkce vedoucího Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou  

                           politiku Mgr. Luboše V a ň k a, náměstka ministra 
• o d v o l á v á    vedoucího Pracovní skupiny RHSD ČR pro kulturní otázky  

                            Ing. Tomáše Stejskala, náměstka ministra 
• j m e n u j e do funkce vedoucího Pracovní skupiny RHSD ČR pro kulturní otázky   

JUDr. Jiřího R i c h t e r a, náměstka ministra 
 
K bodu:  „Možnosti promítnutí nálezu Ústavního soudu ze dne 12. března 2008, 

vyhlášeného pod č. 116/2008 Sb., do zákona č. 262/2006 Sb., zákoník   
práce, ve znění pozdějších předpisů“ 

 
 Předsedající v úvodním slovu přednesl historii postupu prací na novele zákoníku práce. 
Zmínil původní schválené znění, ústavní žalobu, rozhodnutí Ústavního soudu a s tím vzniklé 
problémy. Připomněl postup prací na dalším novém znění zákoníku práce, včetně výsledků 
práce „expertního panelu“, rozsáhlé připomínkové řízení (cca 750 připomínek) a konečné 
rozhodování o šíři novely. Konečným rozhodnutím bylo připravit úzkou novelu, zaměřenou 
pouze na úpravu reagující na rozhodnutí Ústavního soudu. Ani zde však nedošlo ke shodě. 
Dále informoval o průběhu schůzky se zástupci vedení sociálních partnerů. Zpracovaný 
podkladový materiál byl předložen na jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro 
pracovněprávní vztahy, kolektivní vyjednávání a zaměstnanost. 
 O výsledku jednání týmu informoval jeho vedoucí Ing. Zdeněk Liška. Uvedl, že 
účastníci jednání se po diskusi shodli  na tom, že je třeba na novele zákoníku práce dále 
pracovat na tripartitní úrovni tak, aby po podzimních volbách mohla být  předložena 
k projednání v RHSD ČR, dále do vlády ČR a poté do PSP ČR. 
 V krátké diskusi vystoupili Milan Štěch a Josef Středula, kteří uvedli své názory a  
přednesené stanovisko podpořili. Došlo ke shodě, že podkladové materiály poskytnou oba 
sociální partneři. 

Závěr 
 

Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR po projednání materiálů 
„Možnosti promítnutí nálezu Ústavního soudu ze dne 12. března 2008, vyhlášeného 
pod č. 116/2008 Sb., do zákona č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve znění pozdějších 
předpisů“ a záznamu z jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro pracovněprávní vztahy, 
kolektivní vyjednávání a zaměstnanost 
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d o p o r u č u j e  
• pokračovat v diskusi na přípravě novely zákoníku práce na tripartitní pracovní 

úrovni 
• předložit návrh novely zákoníku práce až po podzimních volbách 
 

Přestávka – mimořádné jednání vlády ČR. 
 

 Po ukončení mimořádného zasedání vlády podal předsedající stručnou informaci o 
stavu některých oblastí ČR po povodních. Informoval o počtu obětí,  rozsáhlých škodách a o 
opatřeních, která vláda přijala. 
 Poté otevřel předsedající otázku termínů jednání mimořádných Předsednictev RHSD 
ČR. Předpokládá, že jednání Předsednictva RHSD ČR ke „Zprávě o stavu společnosti R“ by 
mohlo proběhnout do čtrnácti dnů. Jednání Předsednictva RHSD ČR ke státnímu rozpočtu 
by mohlo, dle sdělení ministra financí, proběhnout v posledním týdnu srpna t.r.  
 V diskusi vystoupili Ing. Jaroslav Hanák a Josef Středula s požadavkem, aby materiál 
k státnímu rozpočtu byl k dispozici tak, aby bylo možno se s ním řádně seznámit a určitý 
předpoklad vývoje byl reálný.  
  Ministr financí s požadavky vyslovil souhlas a sdělil, že se bude vycházet z reálných 
podkladů a z naposled známých dat. Kromě toho bude svolávat jednání finančních expertů, 
kde může být i účast sociálních partnerů. 

 
K bodu 2.2.:  Zpráva o dopadech daňové zátěže na zaměstnanost 
 
 Ministr financí shrnul údaje obsažené v materiálu. Daňový systém limituje příjmovou 
stranu rozpočtu, může být motivačním prvkem a je výrazným prvkem konkurenceschopnosti 
a měl by obsahovat i prvek solidarity. Systém prošel celou řadou změn. V současné době 
nelze další změny očekávat. Samostatná daňová kvóta se pohybuje na střední úrovni. Zmínil 
i problém porovnání daní u OSVČ a zaměstnanců a upozornil  na zdražování dluhové 
služby, které opět sníží manévrovací prostor vlády, pokud nebudou přijata další opatření.  
 V rozpravě k materiálu vystoupil Bohumír Dufek, který ocenil vypovídací schopnost 
materiálu, ale i průběh jeho přípravy. O zpracování materiálu byl zájem především kvůli 
existujícím disproporcím zdanění OSVČ a zaměstnanců. Upozornil na matriál ASO, který byl 
rozdán na stůl. Uvedl dále, že není možné neustále zvyšovat paušály OSVČ. V této 
souvislosti upozornil na praxi zaměstnávání asistentů poslanců v PSP ČR. Doporučil provést 
kontrolu. 

Ing. Jaromír Schubert rovněž ocenil materiál. Uvedl porovnání daňového zatížení a 
vyslovil nesouhlas s některými názory předsedy ASO. Dle jeho názoru nelze tyto kategorie 
srovnávat. Konstatoval, že celkové daňové zatížení v ČR patří k těm vyšším v EU. Souhlasil 
s vysloveným názorem, že pojištění je vlastně daní. 
 Dále vystoupili Josef Středula, Milan Štěch , kteří konstatovali, že v ČR je degresivní 
daň, že je nutno omezit daňové úniky. Zmínili otázku agentur a doporučili propojení 
finančních úřadů s pracovišti správy sociálního zabezpečení.Trvali na názoru, že disproporce 
mezi zdaněním zaměstnanců a OSVČ existuje. Domnívají se, že daňová zátěž by měla 
klesat. S ohledem na současnou situaci, by se všechny změny měly zastavit. 

Na diskusi reagovali ministr financí a předsedající s tím, že je nutno přihlédnout             
i k výdajové straně. Problém daní je dlouhodobý. Doporučili, aby otázka daní byla součásti 
komplexního materiálu, který bude zpracován. 

 
Závěr 

 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR po projednání materiálu 
„Zpráva o dopadech daňové zátěže na zaměstnanost“ 
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b e r e     materiál na vědomí 
 
k o n s t a t u j e,      že podrobnější rozbor dopadů daňové zátěže na zaměstnanost, 

případné  změny  v  daňové  soustavě budou  součástí komplex-
ního materiálu (viz závěr bodu 2.1.) 

 
strana odborů   k o n s t a t u j e,  
 že podmínky nastavení daňové zátěže je třeba změnit zejména 

ve vztahu nerovných podmínek mezi OSVČ a zaměstnanci 
 
K bodu 2.3.:Analýza dopadů energeticko-klimatického balíčku (KEB) na český průmysl 
 

S úvodním slovem vystoupil ministr průmyslu a obchodu Ing. Vladimír Tošovský. Zmínil 
původní návrh EK k obchodu s emisními povolenkami a vysvětlil postavení našeho průmyslu 
v této oblasti. Uvedl, jaký bude postup a jaké náklady, nebo i případné výhody to přinese. 
Konstatoval, že v ČR chybí jasná politika klimatických změn, která by určila způsoby 
realizace cílů balíčku a zmírnila tak nejistotu podniků v této oblasti. Záměrem je, aby výtěžky 
z prodeje povolenek byly reinvestovány do moderních technologií. V této souvislosti zmínil i 
státní energetickou koncepci. Výsledkem působnosti balíčku by mělo být omezení emisí. 

Na úvodní slovo navázal Ing. Zdeněk Osner, místopředseda KZPS. Připomněl jednání 
Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku a jeho závěry. Podnikatelská sféra by 
měla znát určitý výhled a určité směry vývoje. Upozornil na dvojí dopad energeticko-
klimatického balíčku. Jednak se budou kupovat povolenky a za druhé se zdraží energie. 
Přesné dopady nelze ale určit. Připomněl debatu k hornímu zákonu. Zdůraznil nutnost 
energetické koncepce a surovinové politiky. 
 
 

S ohledem na nepřítomnost při projednávání bodu 2.1. vystoupil v tuto dobu ministr 
dopravy Ing. Gustáv Slamečka k dopravní problematice. Za prvé věnoval pozornost 
železniční dopravě. V současné době je pokryta regionální doprava, ale budou do budoucna 
chybět finanční prostředky v důsledku neřešení situace v minulosti. Nyní již existuje dohoda 
na novém systému, který by měl odstranit minulé problémy. U dálkové dopravy je již dohoda 
na nové dlouhodobé smlouvě, která umožní obnovu vozového parku. K infrastruktuře sdělil, 
že problematika je složitá. Rozpočet Fondu dopravní infrastruktury je letos vyšší než byl 
v minulosti. Je to výsledkem čerpání evropských fondů. Tam, kde je čerpání evropských 
fondů, tam budou stavby pokračovat. U ostatních staveb je prostředků nedostatek. 
Problémem je drahá výstavba. Je připraven krizový plán, budou se hledat další zdroje.  

Reagoval Ing. Václav Matyáš s tím, že je třeba znát stav věcí, protože firmy mají 
připraveny kapacity, ale bez určitého výhledu se dostávají do problematické situace.  
 Ministr dopravy sdělil, že situace bude jasnější na podzim, kdy bude provedena revize 
rozpočtu a budou známy finanční prostředky. 
 Ing. Václav Matyáš oponoval, že není možné čekat do podzimu, je třeba využít letní 
čas. 
 Ministr dopravy reagoval s tím, že pokud nebudou známy finanční prostředky nemůže 
nic slibovat.  

Ing. Jaroslav Hanák k dopravní obslužnosti uvedl, že je třeba platit pouze tam, kde je 
výkon a je třeba otevřít prostor konkurenci. 
 
 

K bodu 2.3. dále vystoupil za SP ČR Ing. Vladimír Novotný. Uvítal analýzu a přednesl 
několik výhrad a to: Energeticky náročná odvětví nejsou ze systému vyňata, bezplatné 
povolenky, nastavení ceny povolenky, objemy povolenek,  nakupování povolenek v aukcích. 
SP ČR podporuje závěry analýzy a oceňuje podporu reinvestic zisku z aukcí povolenek. 
Doporučuje analýzu aktualizovat na aktuální právně závazné znění. Důležitá je, při jednání 
v orgánech, definice ohrožených odvětví. Přivítali by definici ve struktuře celých odvětví. 



 9 

 


